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Zápis z 4. zasedání AS PdF MU 

ze dne úterý 5. února 2019 

(od 14:00, zasedací místnost děkanátu, Poříčí 7) 

 

Přítomni:     

Komora akademických pracovníků:   

doc. Mgr. Martin Adam, Ph.D.   

Mgr. Helena Durnová, Ph.D.    

Mgr. Iva Frýzová    

doc. Mgr. Petr Hala, Ph.D. et Ph.D.   

Mgr. et Mgr. Marek Lollok, Ph.D. 

doc. Mgr. Petr Najvar, Ph.D. 

PhDr. Hana Peloušková, Ph.D.  

Mgr. Marcela Poučová, Ph.D.    

RNDr. Hana Svobodová, Ph.D.  

Mgr. Jiří Šibor, Ph.D.  

Mgr. Jaroslav Vrbas, Ph.D.  

Mgr. Martin Vrubel, Ph.D.  

 

Studentská komora:     

Bc. Michal Burián 

Bc. Tereza Břicháčková 

Bc. Eliška Hegerová 

Mgr. Lucie Honzírková 

Ing. Hana Jandová 

Mgr. Zuzana Szabó Lenhartová 

Bc. Mariana Ondrušová 

Mgr. František Ostrý 

Bc. Dan Vykoukal 

 

 

(přítomno celkem 21 senátorek a senátorů)

 

Omluveni:  

Mgr. et Mgr. Markéta Sedláková 

Veronika Pšenáková 

 

Hosté: 

doc. PhDr. Jiří Němec, Ph.D. – děkan  

PhDr. David Kroča, Ph.D. – proděkan pro magisterské studium a záležitosti studentů 

doc. PhDr. Mgr. Simona Koryčánková, Ph.D. – proděkanka pro rozvoj a vnější vztahy 

Mgr. Zdeněk Janík, M.A., Ph.D. – proděkan pro internacionalizaci 

doc. Mgr. Tomáš Káňa, Ph.D. – proděkan pro bakalářské studium a PŘŘ 

Ing. Eduard Hofmann – analytik, Ekonomické oddělení 

Zapisovatel:  

Karel Doleček 

 

 

 

 



Program zasedání senátu: 

1. Schválení programu zasedání 

2. Schválení zápisu z 3. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019 

3. Informace o činnosti Komise pro záležitosti doktorského studia 

4. Volba zástupce PdF v Komisi pro stravovací politiku MU 

5. Informace o přípravě rozpočtu PdF MU na 2019 

6. Různé 

  



1) Schválení programu zasedání 

Předseda Akademického senátu PdF MU M. Adam uvítal přítomné senátorky, senátory a 

hosty a zahájil 4. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019. Jednání bylo 

zahájeno jako usnášení schopné v počtu 20 senátorů a senátorek. 

 

Předseda Adam informoval, že 1. 2. 2019 započalo druhé funkční období děkana fakulty. 

Dále pogratuloval senátoru Najvarovi ke jmenování docentem a připomněl, že proděkan 

Janík byl jmenován profesorem. S novým funkčním obdobím došlo k nástupu nových 

proděkanů a s tím i k odchodu senátora Káni, který před nastoupením do funkce proděkana 

rezignoval na funkci senátora, písemně k rukám předsedy.  

 

Předseda Adam uvítal novou senátorku, dr. Hanu Pelouškovou. Změna senátorského 

mandátu byla projednána i s předsedou volební komise. Kromě toho senátoři Jandová a 

Burián už předsedovi senátu avizovali svůj plánovaný konec mandátu, který by měl nastat 

před koncem února. Předseda oběma senátorům poděkoval za práci v senátu i Ekonomické 

komisi. Předseda senátu společně s předsedou volební komise již předběžně oslovili 

náhradníky, Karla Dolečka a Jaroslava Kotrbu, kteří oba souhlasili s přijetím mandátu a měli 

by se tak k senátu připojit příštím zasedáním. Protože je Karel Doleček dosavadním 

asistentem senátu a zapisovatelem, předseda AS se poradil s oběma místopředsedkyněmi, a 

nevidí problém v tom, aby K. Doleček ve funkci asistenta pokračoval, pokud se neukáže, že 

je to na úkor plnění daných povinností. 

  

Jako skrutátory pro dané zasedání navrhl předseda Adam senátorku Jandovou a senátora 

Halu, kteří s návrhem souhlasili, jiné návrhy nebyly podány.  

 

AS PdF MU schvaluje návrh na skrutátory 4. zasedání v akademickém roce 2018/2019:  

Ing. Hana Jandová a doc. Mgr. Petr Hala, Ph.D. et Ph.D. 

Pro: 20, proti: 0, zdržel se: 0 

 

 

Předseda Adam představil program jednání. Byl zaslán a vyvěšen v IS v řádných 

termínech. Některé potenciální body programu, například plán investic a oprav, byly 

odloženy na následující zasedání. Nejdříve v březnu pak budeme projednávat návrh na 

nového proděkana pro strategii a kvalitu. 

 

Předseda Adam vznesl návrh na změnu bodu 3 „Volba dalších členů Komise pro záležitosti 

doktorského studia“ na „Informace o činnosti Komise pro záležitosti doktorského studia“. 

Další návrhy nebyly podány.  

 

AS PdF MU schvaluje program 4. zasedání v akademickém roce 2018/2019 v pozměněném 

znění. 

Pro: 20, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

 Dorazil senátor Ostrý přítomno je 21 senátorek a senátorů. 

 

2) Schválení zápisu z 3. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019 

Předseda Adam neobdržel před zasedáním žádné připomínky k zápisu a ani na místě žádné 

nebyly předneseny.  

 



AS PdF MU schvaluje zápis z 3. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019. 

Pro: 21, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

 

3) Informace o činnosti Komise pro záležitosti doktorského studia 

Předseda Adam připomněl, že Komise byla ustanovena na posledním zasedání v prosinci. 

Senátoři Sedláková, Frýzová, Ostrý a Lenhartová byli zvoleni jejími členy. Proběhlo první 

zasedání komise, předsedkyní byla zvolena senátorka Sedláková. 

Komise se zabývala navrhovanou směrnicí k doktorskému studiu a podala podněty do 

připomínkového řízení. 

 

Senátor Vrubel: bude mít senát možnost se k této směrnici vyjádřit? 

Děkan Němec: pokud senát ten zájem má, není proti tomu, ale vedení se snažilo o 

zastoupení všech relevantních stran v dosavadní diskuzi o podobě směrnice.  

Senátorka Frýzová: komise při projednání směrnice měla dojem, že v některých 

povinnostech doktorandů nebyla směrnice dostatečně jasná a zažádali o upřesnění, stejně 

jako o záruky ze strany fakulty. 

Předseda Adam: může směrnici zaslat jednotlivým senátorům, kteří mají zájem  

Senátor Vrubel: takové připomínkování by bylo lepší zaslat všem 

Senátor Ostrý: zaslat i s dosavadními připomínkami komise 

Předseda Adam: poradí se s proděkanem Janíkem, a pokud nebude problém, zašle návrh 

směrnice senátorům /pozn. Předseda Adam dokument zaslal všem senátorům následující den 

po zasedání/. 

 

4) Volba zástupce PdF v Komisi pro stravovací politiku MU 

Předseda Adam informoval senát, že tento bod byl zařazen na podnět Karla Dolečka skrze 

univerzitní Studentskou komoru AS, protože byl upozorněn, že zástupce studentů v Komisi 

pro stravovací politiku MU již řádně ukončil studium.  

Předseda Adam požádal o krátké slovo děkana, který stál u zrodu této komise.  

Děkan Němec: pro studenty a zaměstnance, kteří chodí pravidelně do menzy pravidelně, je 

tato komise nejlepší platformou pro námitky a podněty. V minulosti rozkryla například 

kalkulace jídel. Pro naši fakultu nabude na důležitosti, až budeme mít vlastní menzu.  

 

Předseda Adam informoval, že Studentská komora navrhuje jako svého zástupce Mgr. 

Lucii Honzírkovou. 

Senátor Vrubel: byl by rád, kdyby zástupci v různých orgánech, které fakultní senát volí, 

občas přišli informovat o své činnosti. 

Senátor Adam: protože se jedná o personální záležitost, hlasování bude tajné.  

 

Volební komise vydala 21 hlasovacích lístků. 

Bylo odevzdáno 21 hlasovacích lístků. 

 

Lucie Honzírková: 20 hlasů 

 

AS PdF MU zvolil Mgr. Lucii Honzírkovou za členku Komise pro stravovací politiku MU. 

 

Předseda Adam připomněl, že docent Káňa svým odchodem uvolnil místo i v Informační 

komisi. Na příštích zasedáních bude tedy třeba zvolit případně nové členy komisí. /Po 



zasedání vyzval předseda Adam emailem senátorky a senátory, aby dali do týdne najevo svůj 

zájem o nominaci/. Předseda požádal předsedu Ekonomické komise a předsedkyni 

Informační komise, aby v rámci jejich komisí probrali a senátu případně doporučili, zda je 

dle jejich názoru potřeba doplnit počet členů komisí na 7. Výsledné rozhodnutí je v rukou 

senátu (tajná volba), ale k doporučením může být přihlédnuto. 

 

Senátor Burián upozornil, že se skrze jeho odchod se uvolní i místo v Disciplinární komisi 

fakulty. 

 

Senátorka Ondrušová: měli bychom se zeptat nově příchozích senátorů, zda se někde 

chtějí zapojit. 

 

5) Informace o přípravě rozpočtu PdF MU na 2019 

Předseda Adam požádal Ing. Hofmanna z Ekonomického oddělení, aby senát informoval o 

přípravách rozpočtu. 

Ekonomická komise se sešla samostatně a poté i s vedením fakulty ohledně 

připravovaného rozpočtu. Ekonomická komise jednala o možnosti větší podpory kateder 

zajišťujících výuku ve studijních programech. Podnětem byla emailová diskuse členů 

komise, ze které vyplynulo, že menším katedrám bylo při jednání s Radou pro vnitřní 

hodnocení vytýkáno, že jejich personální zabezpečení studijních programů je na hranici 

únosnosti. Vedení fakulty na jednání často uvádí, že na fakultě mají místo všechny 

dosavadní studijní programy a široká nabídka našich studijních programů je naší 

konkurenční výhodou oproti jiným pedagogických fakultám. Menší katedry však přes 

veškerou snahu nemají finanční prostředky na to, aby si mohly dovolit najmout více 

kvalitních lidí na zabezpečení výuky a zabránily tak budoucím výtkám Rady pro vnitřní 

hodnocení. 

  

Z osobního jednání členů Ekonomické komise vyplynulo: 

- fakulta by měla definovat určitý počet úvazků, na zabezpečení výuky ve studijním 

programu 

- katedrám, které tento počet úvazků nemohou pokrýt z vlastních zdrojů, bude za splnění 

předem daných podmínek počet úvazků doplacen fakultou 

- minimální počet úvazků pro zabezpečení studijního programu bude vycházet z další 

diskuse ekonomické komise, vedení kateder a vedení fakulty 

Návrh podpořili všichni členové Ekonomické komise. 

  

Výstup z jednání Ekonomické komise s vedením fakulty: 

- Vedení fakulty není připraveno garantovat minimální počet úvazků k zabezpečení 

studijního programu všem katedrám 

- Vedení fakulty je připraveno jednat o jiném způsobu zabezpečení budoucí akreditace  

 

Ing. Hofmann seznámil Akademický senát s daty, ze kterých vychází příprava letošního 

rozpočtu. (KIV, studento-kredity, kooperované kredity, mobility, tvůrčí činnost, cizojazyčné 

předměty). 

 

Senátorka Frýzová: podle čeho se určují cizojazyčné předměty? Je si jista, že mají předmět 

v angličtině, který není v předložených datech zaznamenán. 

Děkan Němec: tato data půjdou ještě ke kontrole vedoucím kateder, takže pokud existují 

nesrovnalosti, je stále čas na ně upozornit. 

Proděkanka Koryčánková: neustále vedeme diskuzi s rektorátem o tom, že naše 

cizojazyčná pracoviště nejsou filologická, ale pro potřeby rozpočtu tam jsme univerzitou 

řazeni. Považujeme to za chybu a snažíme se to změnit.  



Děkan Němec: nemáme zatím oficiální čísla z rektorátu, která bychom mohli aplikovat na 

tento model. Snažili jsme se také ještě uplatnit některé investice skrze rektorát, proto 

nemáme na dnešní zasedání seznam investic, které bude platit fakulta. Proslýchá se, že bude 

druhá nábytková výzva, a proto možná nebude tolik investic tímto směrem. 

Senátor Vrubel: Ekonomická komise návrh projednala. Proběhl sběr podnětů ke změně 

procesu sestavování rozpočtu. Jedná se například o garantování minimálního počtu úvazků 

k provozování studijního programu.  

Děkan Němec: slýcháme, že na naší fakultě nejvíce rostou průměrné platy. Dáno je to ale 

tím, že zajišťujeme výuku ve velmi malém počtu lidí. Kdybychom dali například 5 

kmenových (garantovaných) pracovníků každé katedře, tak máme nových 50 zaměstnanců 

na fakultě. Zamýšlí jednat s konkrétními, dotčenými katedrami, které zajišťují programy 

s minimálním počtem zaměstnanců. Než jít cestou automatické garance míst, chce hledat 

řešení pro ty zhruba 3 programy, které jsou na tom co do počtu lidí opravdu špatně.  

Děkan Němec: z dalších podnětů se pak jedná například o služební auta. Nabídky fakulty 

nadužíváno až zneužíváno. Katedry dosud platily pouze za palivo. Chtějí do budoucna 

rozpočítávat skutečné náklady na provoz těchto aut dle využití jednotlivými katedrami. 

Změní se definice zůstatku peněz na pracovištích při přechodu na nový ekonomický rok. 

V minulosti se kumulovaly zůstatky mezi roky, což není žádoucí. 

Výkonnostní příplatky budou přesunuty z centralizovaných zakázek do zakázek pracovišť. 

Do centralizovaných zakázek přibydou funkční příplatky pro všechny garanty studijních 

programů. Následující dofinancování kateder pak bude o trochu vyšší než dříve.  

Senátor Najvar: je možné formulovat nějaké doporučení vedoucím pracovišť, kteří zjistí, 

že nejsou spokojeni s finančním stavem katedry a budou si klást otázku, co mají dělat jinak 

oproti předchozímu období, aby jejich finance byly v lepším stavu, na základě nových 

pravidel, která tu projednáváme? Jak ale následně nesklouznout k tomu, aby chování kateder 

nebylo založeno pouze na sanaci financí. 

Děkan Němec: nechce stanovovat počet garantovaných závazků, protože máme programy, 

které dělají lidé z 16 pracovišť a programy, které zajišťují 3 lidi z jednoho pracoviště.  

Senátor Vrubel: Ekonomická komise se nebavila o konkrétním počtu úvazků, které by 

měly být garantovány. Nejde tu ani o zaměstnávání nevyužitých lidí. Diskuze vznikla na 

základě podnětů kateder, které už programy mají, ale zajišťují je v minimálním počtu lidí 

s myšlenkou, že pokud fakulta deklaruje, že chce studijní program, tak ať katedře zajistí 

prostředky na dostatečné personální pokrytí. 

Senátor Najvar: neví zda se v takovém případě hledá dobře jakékoliv plošné řešení  

Senátor Vrubel: týkalo by se těch, kteří by si dostatečné prostředky nedokázali zajistit z 

vlastních financí. 

Seátor Najvar: pokud se taková garance váže na vlastní vydělané finance, kdo ve výsledku 

rozhoduje, jaké programy budeme učit? Ruka trhu? 

Senátor Vrubel: Ekonomická komise pouze projednávala, zda by takový princip měl smysl. 

Děkan Němec: rektor nekolikát veřejně ohlásil, že by to měla být právě ta ruka trhu, která 

rozhoduje co univerzita nabízí za studium. My jsme jako fakulta vždy chtěli nabízet instituci 

s celou škálou školních předmětů. Minulá EK stála velmi tvrdě za vytvořeným systémem a 

prosazovala, aby nevýdělečné katedry předkládaly kosolidační plány a řekly, kde se zlepší 

do dalšího roku, což vyvolávalo velmi silné emoce na katedrách. 

Senátor Najvar: nemůžeme zároveň říkat, že chceme celou nabídku předmětů a zároveň 

prosazovat, že si na sebe musí všichni sami vydělat. 

Proděkanka Koryčánková: nejsme schopni vyprodukovat učitele, aniž by se na tom 

podílela katedra pedagogiky či psychologie a další. Jak se by se tito lidé počítali do 

garantovaých úvazků? Co se týče kolegiální podpory katedrám s horšími financemi, máme 

přeci fungující systém, kde vydělávající katedry solidárně dotují ty ostatní.  



Senátorka Durnová: není naší rukou trhu základní škola? Trápí nás akutní nedostatek 

učitelů. Zeměpisáři a tělocvikáři se neuživí, ale příjmáme tam studenty, kdežto na 

matematiku nikdo nejde.  

Děkan Němec: zájem nastupujících studentů je bohužel něco, co neovlivníme.  

Senátor Šibor: pomůže nám povinná maturita z matematiky, protože teď se mohou žáci 

matematice vyhýbat. 

Senátor Ostrý: pokud máme fungující systém dotujících kateder, můžeme zároveň 

posuzovat, zda je dostatečný. 

Proděkan Káňa: věří, že program se dá zvládnout se třemi úvazky. Byl by proti tomu, 

abychom udržitelnost programu posuzovali pouze na základě bezprostřední poptávky po 

něm, protože na univerzitě ve Vídni chtěli v roce 1999 zrušit arabistiku, která se posléze 

ukázala v nynějším světě nepostradatelná.  

 

6) Různé 
a. Senátorka Szabó Lenhartová oznámila, že k 31. 1. 2019 vznikla nová studentská oborová 

rada na Katedře sociální pedagogiky. Do konce února budou doplněna aktuální obsazení 

SOR na web fakulty. Bude aktualizován seznam studentských oborových rad na webu 

fakulty. 

Senátorka Durnová vznesla podnět k personalizaci v IS. Zaměstnancem rektorátu 

(Poradenské centrum) byly zveřejněny příspěvky jejím jménem a jmény dalších kolegů. 

Poté, co si stěžovala, byla změněna identita autora příspěvku, ale i samotné upozornění 

z rektorátu na zveřejnění těchto příspěvků přišlo s velkým zpožděním oproti samotnému 

zveřejnění.  

Děkan Němec: domnívá se, že došlo k překročení hranice a pověřil proděkanku 

Koryčánkovou, aby se tím zabývala jako oficiálním podnětem. Zároveň s tím bude řešit i 

přepisování charakteristiky studijních programů stejným zaměstnancem.  

 

AS PdF MU projednal připomínku senátorky Durnové k nevhodnému zacházení pracovníků 

Poradenského centra MU s identitou v IS. 

 Pro: 21, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

 

b. Předseda Adam informoval o projednávané změně zákona, která by umožnila, aby 

jakýkoliv člověk s vysokoškolským vzděláním mohl učit po tři roky z rozhodnutí ředitele 

(projednávaná novela Zákona o pedagogických pracovnících č. 563/2004 Sb.). Vyjádřil své 

znepokojení nad zamýšlenou změnou, jež se zjevně neopírá o seriózní analýzu situace a 

nemá ani zcela jasná kritéria. 

Děkan Němec: Asociace děkanů se tímto tématem zabývala opakovaně a napsala dopis 

ministru školství. MŠMT se neopírá o žádnou analýzu dat. Fakulty musely podřídit své 

programy rigidním standardům regulované profese, ale zároveň bude moci učit, kdo chce. 

Jsme tak vystaveni nerovným podmínkám. Především není ani dáno, jak bude vypadat 

celoživotní vzdělávání, které by umožnilo nekvalifikovaným učitelům získání profesní 

kvalifikace.  

Senátor Najvar: jsou zde tlaky profesionalizační a deprofesionalizační, očividná snaha 

ukousnout si z finančního koláče v přípravě učitelů.  

Senátor Vrubel: na učilišti bude moci působit člověk s výučním listem s praxí 

Děkan Němec: alespoň musí mít praxi, to je přísnější než pro učitele  

Senátorka Peloušková: pro jazyky stačí rodilý mluvčí, což není žádná záruka kvality 

Senátorka Frýzová: jaké jsou možnosti u nás, jak se dá doplnit pedagogické vzdělání? 



Senátor Šibor: CŽV pro doplnění kvalifikace provozuje fyzika a chemie, protože o to měli 

zájem, ostatní katedry ten zájem neměly, takže existuje jeden společný program pod 

katedrou pedagogiky. 

Děkan Němec: s katedrou pedagogiky se již bavili o novém programu, teď zajišťujeme 

celou škálu předmětů i v malém počtu studentů. 

Senátor Najvar: učitelství není jen znalost oboru a trochu pedagogiky, jde o to mít úplně 

jiný pohled na můj obor skrze oči žáka a učitele, to se nedá dělat v doplňujícím kurzu.  

Předseda Adam poděkoval senátu za diskuzi a navrhl, aby senát v této fázi přijal 

následující usnesení: 

 

Akademický senát PdF MU nesouhlasí se změnami navrhovanými v novele zákona č. 

563/2004 Sb. o pedagogických pracovnících, která v předložené verzi (zejména článek 7a) 

otevírá možnost přímé pedagogické činnosti i osobám, které dosud nezískaly odbornou 

učitelskou kvalifikaci. 

 

 Pro: 21, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

Senátorka Poučová požádala vedení, zda by bylo možné nějakou vhodnou formou 

seznámit akademickou obec s tímto problémem a postojem fakulty.  

 

c. Senátor Vrbas: dne 16. 5. 2019 se koná sportovní den dětí a rodičů.   

 

 

Další příspěvky k bodu Různé nebyly vzneseny.  

 

Předseda Adam poděkoval všem zúčastněným a ukončil zasedání. 

 

 

Zasedání bylo ukončeno v 16:40 hodin. 

Příští zasedání senátu se bude konat 5. 3. 2019 od 14.00 hodin v zasedací místnosti děkanátu 

PdF.  

 

 

 

 

Zapsal: Karel Doleček, v Brně, dne 5. 2. 2019 

 

Schválil: doc. Mgr. Martin Adam, Ph.D., předseda AS PdF MU, v Brně, dne 25. 2. 2019 

 

 

 

 

 

doc. Mgr. Martin Adam, Ph.D.  

předseda AS PdF MU 



Usnesení z 4. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019 

 AS PdF MU schvaluje návrh na skrutátory 4. zasedání v akademickém roce 2018/2019: 

Ing. Hana Jandová a doc. Mgr. Petr Hala, Ph.D. et Ph.D. 

 AS PdF MU schvaluje program 4. zasedání v akademickém roce 2018/2019 

v pozměněném znění. 

 AS PdF MU schvaluje zápis z 3. zasedání AS PdF MU v akademickém roce 2018/2019. 

 AS PdF MU zvolil Mgr. Lucii Honzírkovou za členku Komise pro stravovací politiku MU.  

 AS PdF MU  projednal připomínku senátorky Durnové k nevhodnému zacházení 

pracovníků Poradenského centra MU s identitou v IS. 

 AS PdF MU nesouhlasí se změnami navrhovanými v novele zákona č. 563/2004 Sb. o 

pedagogických pracovnících, která v předložené verzi (zejména článek 7a) otevírá 

možnost přímé pedagogické činnosti i osobám, které dosud nezískaly odbornou učitelskou 

kvalifikaci. 

 

 

 

 


